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ПРИМЕНЕНИЕ ПРИНЦИПОВ РОЕВОГО ИНТЕЛЛЕКТА ДЛЯ

ДЕЦЕНТРАЛИЗОВАННОГО УПРАВЛЕНИЯ ПОВЕДЕНИЕМ
ИНТЕЛЛЕКТУАЛЬНЫХ АГЕНТОВ
М.И. АНЧЕКОВ, Д.Ю. КРАВЧЕНКО

Институт информатики и проблем регионального управления – 
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«Кабардино-Балкарский научный центр Российской академии наук» 
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E-mail: iipru@rambler.ru
В статье рассматривается вопрос построения интеллектуальных агентов реального времени как систем ограниченной рациональности. Сформулированы положения и предложена модель планирования поведения интеллектуальных агентов на основе его ментальных состояний. Рассматриваются алгоритмы роевого интеллекта как особый класс алгоритмов оптимизации для задач децентрализованного управления поведением интеллектуальных агентов. Указываются принципиальные отличия алгоритмов роевого интеллекта от других стохастических алгоритмов оптимизации и приводятся UML-диаграммы, демонстрирующие единый подход к реализации алгоритмов роевого интеллекта.

Ключевые слова: интеллектуальные агенты, ментальный жизненный цикл агента, многоагентные системы, принятие решений, алгоритмы роевого интеллекта.

APPLICATION OF SWARM INTELLIGENCE PRINCIPLES
FOR DECENTRALIZED MANAGEMENT
OF INTELLIGENT AGENTS 
M.I. ANCHEKOV, D.Y. KRAVCHENKO
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"Kabardin-Balkar Scientific Center of the RussianAcademy of Sciences" 
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E-mail: iipru@rambler.ru
The article deals with the question of constructing intelligent real-time agents as systems of bounded rationality. Such systems must have flexible mechanisms for managing their mental resources, allowing them to adapt to the dynamically changing time of decision-making and to use it as effectively as possible to think about solutions. The algorithms of swarm intelligence are considered as a special class of optimization algorithms for decentralized control of the behavior of intelligent agents. The principal differences between the algorithms of swarm intelligence from other stochastic optimization algorithms are indicated, and UML diagrams showing a unified approach to the implementation of algorithms of swarm intelligence are presented.

Key words: intelligent agents, the agent's life cycle, multi-agent systems, decision making, algorithms of swarm intelligence.
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ЭКСПЕРТНО-КЛАСТЕРНЫЙ АНАЛИЗ

ТЕХНОЛОГИЧЕСКИХ ПОКАЗАТЕЛЕЙ НА ПРЕДПРИЯТИЯХ

ПО ПРОИЗВОДСТВУ ТВЕРДЫХ СПЛАВОВ

Р.В. КЛЮЕВ, О.А. ГАВРИНА, М.В. ТЕКИЕВ

ФГБОУ ВО «Северо-Кавказский горно-металлургический институт 

(государственный технологический университет)» 

362021, РСО-Алания,  г. Владикавказ, ул. Николаева, 44

E-mail: info@skgmi-gtu.ru
Применительно к производству твёрдых сплавов впервые использована методика экспертных оценок, позволяющая оценить степень влияния технологических показателей на потребление электроэнергии. Проведен статистический анализ экспертных оценок по ряду нулевых гипотез и кластерный анализ экспертных оценок, определены для всех видов технологического процесса производства твёрдых сплавов слабокоррелированные между собой показатели, оказывающие наибольшее влияние на потребление электроэнергии.

Ключевые слова: электроэнергия, статистический анализ, алгоритм, ранговая корреляция, матрица.

EXPERT-CLUSTER ANALYSIS 
OF TECHNOLOGICAL INDICES AT THE ENTERPRISES 
ON PRODUCTION OF HARD ALLOYS

R.V. KLYUEV, O.A. GAVRINA, M.V. TEKIEV
North-Caucasian Institute of Mining and Metallurgy 
(State Technological University) 

362021, North Ossetia-Alania, Vladikavkaz, .Nikolayev street, 44

E-mail: info@skgmi-gtu.ru
With reference to the production of hard alloys for the first time the technique of expert assessments is used, which allows to assess the degree of influence of technological indicators on electricity consumption. A statistical analysis of expert evaluations on a number of null hypotheses and a cluster analysis of expert assessments were carried out, and indicators that exerted the greatest influence on electricity consumption were determined for all types of the technological process for the production of hard alloys.

Keywords: electric power, statistical analysis, algorithm, rank correlation, matrix.
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ЗАДАЧА ПРЕДСТАВЛЕНИЯ ГЕОИНФОРМАЦИИ

В БАЗАХ ДАННЫХ ОПАСНЫХ ЭКЗОГЕННЫХ ПРОЦЕССОВ
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360002, КБР, г. Нальчик, ул. Балкарова, 2

E-mail: cgrkbncran@bk.ru
В работе рассмотрены вопросы определения, кодификации основных характеристик при создании баз данных подверженности территориальных систем опасным экзогенным процессам. Рассмотрен подход представления информации в базах данных опасных экзогенных процессов.

Ключевые слова: база данных, геоинформация, геосистемы, опасные экзогенные процессы, атрибутивные данные, кодификация данных.

THE TASK OF PROVIDING GEO-INFORMATION
IN THE DATABASES OF DANGEROUS EXOGENIC PROCESSES
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The paper deals with the definition and codification of the main characteristics in the creation of databases of exposure of territorial systems to dangerous exogenous processes. The approach of data representation in databases of dangerous exogenous processes is considered. 

Keywords: database, geo-information, geo, dangerous exogenous processes, attribute data, codification of data.
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СИСТЕМЫ ПРОЦЕССА ПРИНЯТИЯ РЕШЕНИЙ 
В ИНТЕЛЛЕКТУАЛЬНЫХ СРЕДАХ ОБИТАНИЯ
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В работе представлена архитектура мультиагентной когнитивной системы для синтеза интеллектуальных решений в интересах пользователя соты системы обволакивающего интеллекта. Разработанная архитектура за счет когнитивного процесса самоорганизации и самообучения синтезирует такие интеллектуальные решения, которые позволяют пользователю эффективно находить ответы на разнообразные сложные проблемы и повседневные задачи. 

Ключевые слова: когнитивная архитектура, мультиагентные системы, интеллектуальный агент, принятие решений и управление, система обволакивающего интеллекта. 
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The paper presents the architecture of a multi-agent cognitive system for the synthesis of intelligent solutions   in the interests of the user of the cell of the ambient intelligence system. The developed architecture due to the cognitive process of self-organization and self-learning synthesizes such intelligent solutions that allow the user to effectively find answers to a variety of complex problems and everyday tasks.
Key words: cognitive architecture, multi-agent systems, intellectual agent, decision-making and management, ambient intelligence system.
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СОВРЕМЕННОЕ СОСТОЯНИЕ ПРОБЛЕМЫ

ЧИСЛЕННОЙ ИНТЕГРАЛЬНОЙ ОЦЕНКИ ПОДВЕРЖЕННОСТИ 
ТЕРРИТОРИИ КАБАРДИНО-БАЛКАРСКОЙ РЕСПУБЛИКИ 
ОПАСНЫМ ПРИРОДНЫМ ПРОЦЕССАМ
Е.В. КЮЛЬ

ФГБНУ «Федеральный научный центр 

«Кабардино-Балкарский научный центр Российской академии наук»
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Статья посвящена анализу состояния проблемы исследований подверженности территории Кабардино-Балкарской Республики опасным природным процессам при помощи геоинформационной методологии. Автором проведён анализ данных геоэкологического мониторинга опасных процессов по 4 основным типам. Это снеголавинные, селевые, оползневые и обвально-осыпные процессы. Результаты инвентаризации и паспортизации исследуемого региона на предмет проявления опасных процессов представлены в виде комплекта карт разного масштаба, составленных как на всю территорию республики в целом, так и на избранные геосистемы. На данном этапе исследований собран обширный материал по основным опасным процессам, позволяющий дать численные оценки природной опасности, потенциальной и фактической, как по комплексу опасных процессов, так и по отдельным типам.

Ключевые слова: опасные природные процессы, геоэкологический мониторинг, численные интегральные оценки подверженности территории опасным природным процессам, геотаксон, геосистема, потенциальная и фактическая природные опасности, площадные и линейные хозяйственные объекты, тип землепользования.

CURRENT STATE OF THE PROBLEM OF NUMERICAL
INTEGRAL EVALUATION OF SUSCEPTIBILITY OF
THE TERRITORY OF KABARDINO-BALKARIA 
TO DANGEROUS NATURAL PROCESSES

E.V. KYUL
FSBSE “Federal Scientific Center

“Kabardin-Balkar Scientific Center of the Russian Academy of Sciences”

Center of geographical researches

360002, KBR, Nalchik, 2, Balkarov street

E-mail: cgrkbncran@bk.ru
The article is devoted to the analysis of the problem of studying the susceptibility of the territory of the Kabardin-Balkar Republic to dangerous natural processes with the help of geoinfomational methodology. The authors analyzed the data of geoecological monitoring of dangerous processes of 4 main types. These are snow-avalanche, mudflow, landslide and landslide-talus processes. The results of the inventory and certification of the studied region for the manifestation of dangerous processes are presented in the form of a set of maps of different scales, compiled both on the whole territory of the Republic, as a whole, and on selected geosystems. At this stage of research, extensive material on the main dangerous  processes has been collected, which allows to present numerical estimates of natural danger , potential and actual, both on the complex of dangerous processes and on individual types.

Keywords: dangerous natural processes, geoecological monitoring, numerical integral evaluation of susceptibility of the territory of dangerous natural processes, geotaxon, geosystems, potential and actual natural dangers, areal and linear objects, land-use type.
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ИНФОРМАЦИОННЫЕ ТЕХНОЛОГИИ ПРОГНОЗИРОВАНИЯ

НАЛОГОВОГО ПОТЕНЦИАЛА РЕГИОНА
М.А. АЛИКАЕВА, Ф.Р. КЕТОВА, М.Б. КСАНАЕВА, А.А. ШИНАХОВ 

ФГБУ ВО «Кабардино-Балкарский государственный  университет им. Х.М. Бербекова»
360004, КБР, г. Нальчик, ул. Чернышевского, 173
E-mail: bsk@kbsu.ru
Управление налоговым потенциалом является одним из элементов развития экономики региона в условиях перехода к инновационной модели ее развития, предполагающей дальнейший экономически рост и повышение уровня качества жизни населения. Особым вопросом выступает построение прогнозов налоговых поступлений с минимально возможными погрешностями. Адекватное прогнозирование налогового потенциала отражается на финансировании региона, получении дополнительных трансфертов, субсидий и дотаций из федерального бюджета. Это актуализирует необходимость изучения информационных технологий, позволяющих достоверно прогнозировать уровень налогового потенциала.
Ключевые слова: налоговый потенциал, метод расчета налогового потенциала, прогноз налогового потенциала.

INFORMATION TECHNOLOGIES FOR PREDICTING
THE TAX CAPACITY OF THE REGION

M.A. ALIKAEVA, F.R. KETOVA, M.B. KSANAEVA, A.A. SHINAKHOV
FSBI HE “The Kabardino-Balkarian State University n,a. H.M. Berbekov”
360004, KBR, Nalchik, Chernyshevsky street, 173

E-mail: bsk@kbsu.ru
The management of the tax potential is one of the elements of the development of the region's economy in conditions of transition to an innovative model of economic development, which implies further economic growth and improvement of the quality of life of the population. A special issue is the construction of forecasts of tax revenues with the minimum possible errors. Adequate forecasting of the tax potential is reflected in the financing of the region, the receipt of additional transfers, subsidies and tranches  from the federal budget. This actualizes the need to study information technology, which allows to reliably predict the level of tax potential. 

Keywords: tax potential, method of tax potential calculation, forecast of tax potential.
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УДК 332
ВЛИЯНИЕ НОВЫХ ТЕХНОЛОГИЙ НА СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКОЕ РАЗВИТИЕ РЕГИОНА

О.З. ЗАГАЗЕЖЕВА, Х.Б. УЯНАЕВА

Институт информатики и проблем регионального управления – 
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«Кабардино-Балкарский научный центр Российской академии наук» 

360000, КБР, г. Нальчик, ул. И.Арманд, 37-а

E-mail: iipru@rambler.ru
В работе рассматривается необходимость развития новых технологий как в мире, так и в России в условиях наступающего шестого технологического уклада. Также рассматриваются показатели, характеризующие уровень развитости и эффективности функционирования инфраструктуры технологического уклада. Выявлены основные технологии, которые оказывают непосредственное влияние на социально-экономическое развитие региона.
Ключевые слова: робототехника, технологический уклад, искусственный интеллект, интеллектуализация труда, социально-экономическая сфера, экономическая активность.

INFLUENCE OF NEW TECHNOLOGIES ON 
SOCIO-ECONOMIC DEVELOPMENT OF THE REGION
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branch of Federal public budgetary scientific establishment "Federal scientific center 

"Kabardin-Balkar Scientific Center of the RussianAcademy of Sciences" 
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E-mail: iipru@rambler.ru
This paper considers the need for the development of new technologies, both in the world and in Russia in the conditions of the upcoming sixth technological order. Also, the indicators characterizing the level of development and efficiency of functioning of the infrastructure of the technological structure are considered. The main technologies that have a direct impact on the socio-economic development of the region are identified.
Keywords: robotics, technological structure, artificial intelligence, intellectualization of labor, social and economic sphere, economic activity.
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ВЛИЯНИЕ ПРИБЫЛИ ПРЕДПРИНИМАТЕЛЯ
НА ВОЗМЕЩЕНИЕ УТРАТЫ ЭКСПЛУАТАЦИОННЫХ

КАЧЕСТВ  КОНСТРУКЦИЙ И СТОИМОСТЬ ЖИЛЫХ ЗДАНИЙ

В.М. КАЗИЕВ, А.Б. ХАКУРИНОВ

ФГБОУ ВО «Кабардино-Балкарский государственный 

аграрный университет им. В.М. Кокова»
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Способность недвижимости приносить доход от инвестиций в новое строительство, разного рода ремонты и реконструкции с запрограммированной периодичностью дает возможность предпринимателям получать высокие доходы с той же запрограммированной периодичностью на всем протяжении экономической службы жилых зданий, но при этом увеличивается стоимость устранения физического износа и устаревания в целом к тридцатилетнему сроку службы (первый капитальный ремонт) до 100%, а увеличение износа жилищного фонда от 31% до 65%, приводит к удорожанию объекта только за счет прибыли предпринимателя на 170% относительно времени ввода актива в эксплуатацию.  

Ключевые слова: конструктивные элементы, износ, стоимость замещения, прибыль.
INFLUENCE OF THE PROFIT OF THE ENTREPRENEUR
ON REIMBURSEMENT OF LOSS OF OPERATING QUALITY
OF CONSTRUCTIONS AND COST OF RESIDENTIAL BUILDINGS
V.M. KAZIEV, A.B. KHAKURINOV

FSBEI HE «The Кabardino-Balkarian State Agricultural University n.a. V.M. Kokov»
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The ability of real estate to generate income from investments in new construction, various repairs and renovations with a programmed periodicity, enables entrepreneurs to receive high incomes, with the same programmed periodicity throughout the economic service of residential buildings, but at the same time the cost of eliminating physical depreciation and obsolescence increases by the age of 30 years (first overhaul) to 100%, and an increase in the depreciation of the housing stock from 31% to 65%  leads to a rise in price of the object, only due to the entrepreneur profit by 170% relative to the time the asset is commissioned.

Keywords: constructive elements, wear, replacement cost, profit. 
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В статье исследуются вопросы, связанные с применением на практике так называемого механизма реконфигурации, основное принципиальное значение которого заключается прежде всего в максимальной опоре на собственные, уже имеющиеся ресурсы хозяйствующего субъекта и лишь в меру обоснованной необходимости – на привлечение внешних источников дополнительных выгод. При этом под реконфигурацией понимается не просто крайне существенная методологическая и методическая основа прогрессивного движения предприятия в направлении, которое заключается в преобразовании отраслей и рынков на базе определения еще скрытых нужд потребителей и обеспечении на данной основе лидирующего положения хозяйствующего субъекта на этих совершенно новых рынках. Приведены и обоснованы основные принципы моделирования и использования реконфигурационного подхода.
Ключевые слова: топливно-энергетический комплекс, механизм реконфигурации активов, модернизация, управление изменениями, моделирование.

RECONFIGURATION OF ASSETS OF THE ENTERPRISE 

OF FUEL AND ENERGY COMPLEX:

THE BASIC ASPECTS OF MODEL OPERATION 
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The article explores issues related to the practice of the so-called mechanism of reconfiguration, the basic essential of which is, above all, to rely on already  existing own resources of the business entity and to attract external sources of additional benefits only to the  reasonably necessary extent. The reconfiguration is not just extremely significant methodological and methodical basis of the progressive movement in the direction of the company, which is involved in the conversion of industries and markets on the basis of the definition of another hidden needs consumers and ensure our leading position on this basis an economic entity in these brand new markets. This article contains basic principles of modeling and use of reconfiguring approach.

Keywords: fuel and energy complex, mechanism of reconfiguring assets modernization, changes’ management, simulation.
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ДИНАМИКА ПЛОЩАДЕЙ СЕЛЬСКОХОЗЯЙСТВЕННЫХ УГОДИЙ

 В КАБАРДИНО-БАЛКАРСКОЙ РЕСПУБЛИКЕ 
Т.Б. ШАЛОВ

ФГБОУ ВО «Кабардино-Балкарский государственный 

аграрный университет им. В.М. Кокова»

360051, КБР, г. Нальчик, ул. пр. Ленина, 1-в

E-mail: kbgsha@rambler.ru
В работе охарактеризованы такие основные классификационные выделы земельного кадастра, как категория земель и земельное угодье на примере земель сельскохозяйственного назначения с одной стороны   и сельскохозяйственных угодий – с другой. Проведен  анализ изменения площадей сельскохозяйственных угодий в Кабардино-Балкарской Республике  с 2002-го по 2016 г. Отмечено, что общая площадь пашни за 15 лет в землях сельскохозяйственного назначения уменьшилась на 6%; площадь многолетних насаждений возросла с 2008-го по 2016 г. после предыдущего спада на 73%; площади сенокосов и пастбищ практически не изменились. Определена экономическая целесообразность размещения интенсивных садов за счет трансформации пахотных угодий. 

Ключевые слова: категория земель, сельскохозяйственные угодья, динамика площадей, трансформация угодий.

DYNAMICS OF SIZES OF PLOTS OF AGRICULTURAL GROUNDS 

IN KABARDIN-BALKAR REPUBLIC
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In this work such main classification  of the land registry denominations as the category of lands and an agricultural  land plot on the example of arable lands of agricultural purpose on the one hand  and agricultural gardening and haymaking  grounds – on another are characterized. The analysis of change of the areas of agricultural grounds in Kabardin-Balkar Republic from 2002 to 2016 is carried out. It is noted that the total area of an arable land in 15 years in lands of agricultural purpose decreased by 6%; the area of long-term plantings increased from 2008 to 2016, after the previous recession  for 73%.; the areas of haymakins and pastures practically didn't change. Economic feasibility of placement of intensive gardens instead of  arable grounds is defined.

Keywords: category of lands, agricultural grounds, dynamics of the areas, transformation of grounds.
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НРАВСТВЕННО-ЭСТЕТИЧЕСКИЕ ПРИНЦИПЫ СОВРЕМЕННОЙ КАБАРДИНСКОЙ ДЕТСКОЙ ЛИТЕРАТУРЫ

С. М. АЛХАСОВА

Институт гуманитарных исследований – 

филиал ФГБНУ Федеральный научный центр 

«Кабардино-Балкарский научный центр Российской академии наук»
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До недавнего времени детской тематике в отечественном адыгском литературоведении не уделялось специального внимания. После известных событий 90-х годов само время стало побуждать к тому, чтобы расширить историко-культурный контекст изучения литературного процесса постсоветского времени, детской литературы в том числе. В связи с этим возникла необходимость собрать воедино, проанализировать состояние и уровень детской литературы, выявив не только положительные стороны, но и недостатки, обратить внимание литературоведов и литературных критиков на важнейшие аспекты современной кабардино-черкесской детской литературы. 

Ключевые слова: детская литература, нравственное и физическое воспитание, сказка, либретто, понимание мира, юный читатель.

MORAL AND AESTHETIC PRINCIPLES OF MODERN 
KABARDIN CHILDREN'S LITERATURE
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Until recently, children's topics in the domestic Adyghe literary studies were not given special attention. After the well-known events of the 90s, the time itself began to encourage to expand the historical and cultural context of the study of the literary process of the post-Soviet period, including children's literature. In this regard, it became necessary to bring together, analyze the state and level of children's literature, identifying not only the positive aspects but also the shortcomings, to draw the attention of literature experts and literary critics to the most important aspects of modern Kabardin-Circassian children's literature. 

Keywords: children's literature, moral and physical education, fairy tale, libretto, understanding of the world, young reader.
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ПЕРИОДИЧЕСКАЯ ПЕЧАТЬ КАВКАЗА КАК ИНСТРУМЕНТ

ПРОВЕДЕНИЯ ПРАВИТЕЛЬСТВЕННЫХ РЕФОРМ: 

ИСТОРИЯ СОЗДАНИЯ И РАЗВИТИЯ
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 E-mail: kbigi@mail.ru
Статья посвящена созданию и развитию деятельности печатных изданий на Кавказе. Новизна исследования определяется введением в научный оборот новых материалов, которые характеризуют деятельность исследуемых печатных изданий. Обращение к данной проблеме позволяет рассмотреть особенности зарождения и развития государственных и частных газет, проследить и проанализировать материалы, которые в них освещались. Особое внимание уделяется периодической печати, имеющей большое источниковедческое и историографическое значение. В газетах «Кавказ», «Казбек», «Каспий», «Северный Кавказ», «Терек», «Ставропольские», «Кубанские», «Терские» ведомости содержится обширный материал по исторической тематике. Перечисленные газеты способствовали формированию разносторонних информационных потребностей, поскольку главной их целью было освещение проблем, которые волновали читательскую аудиторию. Особое внимание уделяется тематике газет, материалам, которые они печатали. Автор приходит к выводу, что в газетах публиковались различные документы, указы, распоряжения правительства, корреспонденция, фольклорные и этнографические материалы, исторические фельетоны, излагалась хроника событий. Углубившись в исследование газетных статей, можно воссоздавать некоторые пробелы в истории. Актуальность исследования обусловлена недостаточным изучением темы в отечественной историографии.
Ключевые слова: Кавказ, правительственные распоряжения, периодическая печать, государственные газеты, интеллигенция, исторический рассказ.
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FOR GOVERNMENT REFORMS: 

THE HISTORY OF CREATION AND DEVELOPMENT
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The article is devoted to the creation and development of printed publications in the Caucasus. The novelty of the study is determined by the introduction into the scientific circulation of new materials that characterize the activities of the printed publications being studied. The appeal to this problem allows us to consider the specifics of the origin and development of public and private newspapers, to trace and analyze the materials that were covered in them. Particular attention is paid to periodicals having a great historic source-study and historiographical significance. The newspapers “Kavkaz”, “Kazbek”, “Kaspiy”, “The North Caukasus”,” Terek”, “Stavropolskie vedomosti”, “Kubanskie vedomosti”, “Terskiye vedomopsti” contain extensive material on historical topics. The above-mentioned newspapers contributed to the formation of diverse information needs, since their main goal was to highlight the problems that interested their readers. Particular attention is paid to the thematic  of newspapers, the material they have printed. The author comes to the conclusion that various documents, decrees, orders of the government were published in the newspapers, chronicles of events, correspondence, folklore and ethnographic materials, historical feuilletons were presented. Studying  the newspaper articles, one can recreate some of the gaps in history. The relevance  of this theme is due to its insufficient study in domestic historiography.
Keywords: Caucasus, government orders, periodical press, state newspapers, intelligentsia, historical narrative.
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Политические права и свободы человека и гражданина в Российской Федерации 
(в современном российском обществе)
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Статья посвящена исследованию политических прав и свобод человека и гражданина в  Российской Федерации, их гарантий, раскрытых через нормы российского законодательства, в особенности через Конституцию Российской Федерации.

Ключевые слова: права и свободы, Конституция РФ,  свобода слова, свобода мысли.
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Article is devoted to a research of the political rights and freedoms of the person and the citizen in the Russian Federation, their guarantees revealed through standards of the Russian legislation, in particular through the Constitution of the Russian Federation.

Keywords: rights and freedoms, Constitution of the Russian Federation, freedom of speech, freedom           of thought.
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КАВКАЗСКАЯ СИМВОЛИКА: К ПРОБЛЕМЕ ФОРМИРОВАНИЯ

ОБРАЗНОЙ СИСТЕМЫ КАРАЧАЕВО-БАЛКАРСКОЙ ПОЭЗИИ

Ф.Т. УЗДЕНОВА
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«Кабардино-Балкарский научный центр Российской академии наук»

360000, КБР, г. Нальчик, ул. Пушкина, 18

 E-mail: kbigi@mail.ru
Рассмотрены традиционные образы-концепты, восходящие к тотемной символике, формирующие этнопредставления и воздействующие на ассоциативно-сенсорные проявления индивида, выявлены особенности художественного отражения национальными авторами мировосприятия народа, маркерная роль кавказской топонимики (камень, дерево) в определении этнокультурного семиотического кода и оформлении системы духовных ценностей кавказских этносов.
Ключевые слова: кавказская символика, образ, этнокультурное сознание, камень, дерево, фольклор и литература карачаевцев и балкарцев.
CAUCASIAN SYMBOLICS:  TO THE PROBLEM OF FORMATION 

OF KARACHAY-BALKAR POETRY IMAGES SYSTEMS
F.T. UZDENOVA 
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The traditional images-concepts, which go back to the totem symbolism, form ethno representation and affect the associative-sensory manifestations of the individual, the features of artistic reflection by the national authors of the world perception of the people, the marker role of the Caucasian toponymy (stone, tree) in the definition of the ethnocultural semiotic code and the design of the system of spiritual values of  Caucasian ethnic groups are revealed.
Keywords: Caucasian symboliсs, image, ethnocultural consciousness, stone, wood, folklore and literature of Karachays and Balkars.
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ЭКОНОМИЧЕСКАЯ ЭФФЕКТИВНОСТЬ ПРОМЫШЛЕННОГО СКРЕЩИВАНИЯ КАРАЧАЕВСКИХ ОВЦЕМАТОК
 С БАРАНАМИ ЭДИЛЬБАЕВСКОЙ ПОРОДЫ
М.С. ГАБАЕВ, В.М. ГУКЕЖЕВ, М.А. ШОМАХОВА 

Институт сельского хозяйства – 

филиал ФГБНУ Федеральный научный центр 

«Кабардино-Балкарский научный центр Российской академии наук»

360004, КБР, г. Нальчик, ул. Кирова, 224

E-mail: kbniish2007@yandex.ru
В статье приводятся материалы по результатам скрещивания местных карачаевских овцематок с баранами эдильбаевской породы в горной зоне Кабардино-Балкарии, дается сравнительная характеристика по скороспелости, мясной продуктивности и экономической эффективности молодняка различных генотипов в зависимости от высоты расположения пастбищ над уровнем моря,  из расчета в среднем на одно животное в денежном выражении.

Установлена связь между экономической эффективностью производства молодой баранины и вертикальной зональностью пастбищ при использовании фитоценоза естественных горных комовых угодий без дополнительных подкормок чистопородным молодняком карачаевских овец и помесями первого поколения. 
Ключевые слова: горные пастбища, овцы, карачаевские матки, эдильбаевские бараны, промышленное скрещивание, помесный молодняк, мясная продуктивность, убойные качества, экономическая эффективность.

ECONOMIC EFFICIENCY OF INDUSTRIAL CROSSING 
OF THE KARACHAY EWES WITH RAMS 
OF EDILBAYEVSKY BREED
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"Kabardin-Balkar Scientific Center of the Russian Academy of Sciences"
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In article materials by results crossing of local Karachay ewes with rams of edilbayevsky breed in a mountain zone of Kabardino-Balkaria are described, the comparative characteristic on precocity, meat production  and economic efficiency of young growth of various genotypes, depending on height of an arrangement of pastures above sea level, with calculation on average of one animal in terms of money.

Connection between economic efficiency of production of lamb and vertical zonality of pastures when using a fitotsenoz of natural mountain pastures without additional feeding  is established by thoroughbred young growth of the Karachay sheep and hybrids of the first generation. 

Keywords: mountain pastures, sheep, Karachay ewes, edilbayevsky rams, industrial crossing, local young growth, meat productivity, slaughter qualities, economic efficiency.
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УДК 641.15(075)

ДИНАМИКА ЧИСЛЕННОСТИ КРУПНОГО РОГАТОГО СКОТА 
И ПРОИЗВОДСТВА ГОВЯДИНЫ В УБОЙНОЙ МАССЕ 
ЗА 2015 И 2016 ГОДЫ ПО СКФО 
В СРАВНИТЕЛЬНОМ АСПЕКТЕ С ЮЖНЫМ ФО И РФ
А.И. ОТАРОВ 

Институт сельского хозяйства – 

филиал ФГБНУ Федеральный научный центр 
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В статье приводятся статистические данные о численности крупного рогатого скота и производстве мяса в убойной массе по СКФО в сравнительном аспекте с Южным федеральным округом и РФ за 2015-2016 гг. Максимальный процент увеличения количества скота по СКФО отмечен в Чеченской Республике – 124,3, а производства мяса в убойной массе по крестьянским (фермерским) хозяйствам и индивидуальным предпринимателям – 108,4%. При этом снижение количества скота и производства мяса в убойной массе по сельскохозяйственным организациям составило до 92,8 и 82,6% соответственно, по хозяйствам населения количество скота в 2016 г. в сравнении с 2015 г. снизилось до 98,6%, а по мясу как в 2015, так и в 2016 г. – без изменений, что составило 100%.

РСО-Алания в 2016 г. по сравнению с 2015 оказалась в худшем положении, чем остальные субъекты СКФО, как по количеству скота, так и по производству мяса в убойной массе по всем формам собственности. Основными производителями говядины по СКФО являются субъекты Дагестан и Ставропольский край.

Ключевые слова: СКФО, ЮФО, РФ, субъекты, мясо в убойной массе, увеличение, уменьшение, процент.

DYNAMICS OF NUMBER OF CATTLE AND PRODUCTION OF BEEF
IN SLAUGHTER WEIGHT FOR 2015 AND 2016 IN THE NORTH CAUCASUS FEDERAL DISTRICT IN COMPARATIVE ASPECT WITH SOUTHERN FEDERAL DISTRICT AND THE RUSSIAN FEDERATION
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In this  article statistical data of number of cattle and production of meat are provided in slaughter  weight across North Caucasus Federal District in comparative aspect with the Southern Federal District and the Russian Federation for 2015-2016. The maximum percent of increase in quantity of the cattle on North Caucasus Federal District is noted in the Chechen Republic – 124.3, and on production of meat in slaughter weight  on peasant farms and individual entrepreneurs – 108.4%. At the same time decrease in quantity of the cattle and production of meat in slaughter weight in the agricultural organizations up to 92.8 and 82.6%, and in household of the population  decreased in quantity of the cattle in 2016 in comparison with 2015 down to 98.6, and for meat both in 2015, and in 2016 did not change, that made 100%.

RSO-Alania in 2016 in comparison with 2015 has shown worst results than other subjects of North Caucasus Federal District both by quantity of the cattle, and on production of meat in slaughter weight in all forms of ownership.

The main producers of beef across North Caucasus federal district are  Dagestan and Stavropol Krai.
Keywords: North Caucasus Federal District, the Southern Federal District, the Russian Federation, subjects, meat in slaughter weight, increase, reduction, percent.
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УДК 633.855

НОВАЦИИ В ТЕХНОЛОГИИ ВОЗДЕЛЫВАНИЯ 

ЯРОВЫХ ПРОПАШНЫХ КУЛЬТУР 

В ЗАСУШЛИВОМ СТЕПНОМ АГРОЛАНДШАФТЕ КБР
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Разработана малозатратная технология выращивания кукурузы и подсолнечника в условиях орошения на среднетяжелых суглинистых предкавказских черноземах. Новациями технологии являются: 1) использование биопрепарата для активизации разложения пожнивных остатков озимой пшеницы, подсолнечника и кукурузы в системе короткой ротации, 2) замена осенней пахоты   и выравнивание зяби весной на двукратное дисковое лущение осенью, предпосевная культивация КРН – 5,6 спаренными бритвенными ножами вместо стрельчатых лапок, послепосевное (до всхода культуры) рыхление междурядий на 15-17 см с одновременным локально-ленточным внесением основной дозы удобрений.

Расчеты и производственная проверка показали уменьшение трудозатрат на 14-17%, экономия денежных средств составила 12-15%, рентабельность повысилась: подсолнечника – на 23%, кукурузы – на 31%.
Ключевые слова: технология, локально-ленточное внесение удобрений, кукуруза, подсолнечник, рыхление почвы, рентабельность производства.

INNOVATIONS IN TECHNOLOGY OF CULTIVATION

OF SPRING CULTIVATED ROW CROPS
IN THE ARID STEPPE AGROLANDSCAPE OF KBR
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The low-cost technology of cultivation of corn and sunflower in the conditions of irrigation on medium-weight loamy Ciscaucasian chernozems is developed. An innovation of this technology is: 1) use of a biological agents for activization of decomposition of the crop residue remains of winter wheat, sunflower and corn in the system of short rotation, 2) replacement of an autumn plowed land and alignment of a ploughland in the spring by double disk hulling in the fall, preseeding cultivation by KRN – 5.6 by coupled shaving knives instead of lancet pads, postsowing (before the sprouting) loosening of row-spaces  for 15-17 cm with simultaneous locally – tape introduction of the main dose of fertilizers.

Calculations and production check have shown reduction of labor costs by 14-17%, expenditure economy has made 12-15%, profitability has increased: sunflower for 23%, corn for 31%.
Keywords: technology, locally – tape introduction of fertilizer, corn, sunflower, loosening of the soil, profitability of production.
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